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Op 5 maart jongstleden werd in het Vlaams

parlement twintig jaar ouderenbeleid

gevierd. Het was net twee decennia geleden

dat toenmalig 'Gemeenschapsminister' Rika

Steyaert haar 'bejaardendecreet' boven de

doopvont hield. Het groepeerde al de oude-

renvoorzieningen, met uitzondering van die

voor de thuiszorg. Rusthuizen, serviceflats,

woningen voor bejaarden en dienstencentra

konden hierdoor een erkenning en subsidië-

ring krijgen. Deze laatste enkel voor de

bouwkosten. Dit decreet werd wel eens het

'stenen decreet' genoemd. Voldoende aanlei-

ding dus om na te gaan hoe het vandaag

gesteld is met de bouw van ouderenvoorzie-

ningen. Als voorbeeld nemen we de rusthuis-

sector. In de overgangsbepaling van het

decreet-Steyaert spreekt men nog van

"oude-mannenhuizen".

Dat de Vlaamse bevolking vergrijst, is

genoegzaam bekend. Vooral het aantal tach-

tig-plussers neemt de komende jaren sterk

toe. Tussen 2000 en 2010 zal deze groep in

Vlaanderen met 47,3% toenemen. Deze groei

zal de druk op het rusthuisaanbod aanzienlijk

verhogen.

Om de toekomstige behoeften aan opvang in

te schatten, heeft de Vlaamse overheid een

eigen programmatienorm opgesteld. De basis

daarvan is het feitelijke gebruikerspercenta-

ge qua leeftijdsgroep. Door deze gegevens

aan de demografische evolutie te koppelen,

kan men de toekomstige behoeften inschat-

ten.

PROGRAMMATIENORM 

STEEDS MINDER BEREIKT

Uit de cijfergegevens van de Vlaamse admi-

nistratie leiden we af dat de programmatie-

norm steeds minder bereikt wordt. In 2000

werd nog 90% van de norm effectief gereali-

seerd; voor 2005 is dit teruggevallen op 83%.

In absolute cijfers waren er in 2000 in

Vlaanderen ongeveer 6.000 woongelegenhe-

den te weinig in vergelijking met de voorop-

gestelde norm. Begin 2005 is dit tekort opge-

lopen tot 12.300. Een verdubbeling op goed

vijf jaar.

Hoe recenter het jaar, hoe kleiner de aangroei.

In 2004 diende een toename bewerkstelligd

van welgeteld 2.292 woongelegenheden. Het

werden er uiteindelijk 195. Daarmee is dit het

laagste aangroeicijfer sinds 1990, het jaar dat

de tellingen van start gingen.

In 2010 zal de programmatienorm oplopen

tot 85.621 woongelegenheden. Om die te

realiseren, moeten er 4.700 woongelegenhe-

den gebouwd worden, elk jaar opnieuw. Ter

informatie: de hoogste aangroei ooit (in

1996) bedroeg slechts 1.911. 

Deze cijfers zeggen niets over de noodzake-

lijke behoefte aan vernieuwbouw. De woon-

behoeften van de ouderen zijn grondig

gewijzigd. Diverse normen van de federale en

de Vlaamse overheid werden terecht aange-

past. Hierdoor dreigen echter heel wat rust-

huizen, als ze niet investeren in vernieuw-

bouw, hun erkenning te verliezen. 
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We gaan hier ook niet in op de fundamente-

le (r)evolutie die van rusthuizen woon- en

zorgcentra moet maken, zoals in het verleden

de "oude-mannenhuizen" evolueerden naar

rust- en verzorgingstehuizen. In de toekomst

zal permanente opvang in rusthuizen steeds

sterker afnemen ten voordele van thuiszorg-

ondersteunende opvang. We denken dan aan

crisisopvang, dagbegeleiding, nachtopvang,

ondersteuning van de mantelzorg en reva-

liderend kortverblijf.

BUDGETTEN

Laten we even de actuele budgetten bekij-

ken.

Het voorbehouden van de middelen door de

Vlaamse overheid voor de (vernieuw)bouw

van woongelegenheden in de rusthuissector

gebeurt via het Vlaams Infrastructuurfonds

voor Persoonsgebonden Aangelegenheden -

beter bekend als het VIPA.

In 2000 kon het VIPA nog rekenen op een

eigen budget van 66 miljoen euro. In 2005 is

dit teruggevallen op 34 miljoen euro. De

budgetten zijn dus omgekeerd evenredig

geëvolueerd met de demografische evolutie.

Voorlopig werd dit voor 2003 en 2004

gedeeltelijk opgevangen door zogenaamde

eenmalige uitgaven. Evenwel… te weinig en

te laat.

De wachtlijst bij het VIPA is dan ook indruk-

wekkend. Vandaag liggen er voor 195 miljoen

euro administratief afgeronde dossiers. De

indieners zijn nog niet op de hoogte gebracht

omwille van… geldgebrek. Voorlopig kan

slechts 16% van deze dossiers in 2005 een

subsidiebelofte krijgen. Het budget voor de

nog niet volledig afgehandelde dossiers

wordt geraamd op 60 tot 70 miljoen euro.

Grosso modo heeft het VIPA dus een poten-

tieel van 250 miljoen euro.

Met het huidige budget duurt het bijgevolg

meer dan zeven jaar, louter om de achter-

stand weg te werken. Een structurele verho-

ging van dit budget is dan ook meer dan

noodzakelijk.

We beseffen goed dat de rusthuissector

slechts één onderdeel is van het ruimer zor-

gaanbod. Wat betreft bouwsubsidies zijn er

nog andere opvangvormen, zoals serviceflat,

kortverblijf, dagopvang… Alle hebben één

kenmerk gemeen: ze zijn er nog slechter aan

toe dan de hier geschetste rusthuissector. Ten

bewijze, vandaag is slechts 40% van de pro-

grammanorm voor serviceflats gerealiseerd.

Naast noodzakelijke budgetten voor de uit-

breiding van het aanbod, mogen we uiter-

aard de betaalbaarheid en de kwaliteit niet

uit het oog verliezen. Ere wie ere toekomt!

De afgelopen jaren is de Vlaamse overheid

hieraan tegemoetgekomen door de uitbouw

van de zorgverzekering enerzijds en de CAO-

akkoorden en kwaliteitsdecreten anderzijds.

LES

Welke les trekken we hieruit? 

Het zorgbeleid voor ouderen is geen óf-óf,

maar een én-én beleid. Een noodzakelijke

verhoging van de uitgaven voor het ene luik

mag niet gecompenseerd worden door

besparingen op de budgetten van een ander

luik.

In het kader van het actuele debat over ver-

grijzing kijken velen enkel naar verre hori-

zonten 2020-2050, terwijl de gevolgen van

de scherpe stijging van het aantal tachtig-

plussers zich vandaag onder hun neus vol-

trekken.
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Ondertussen wordt ijverig gezocht naar

alternatieve financieringssystemen, zoals

bevak-formules, privaat-publieke samenwer-

king (PPS)… 

Naar aanleiding van de publicatie van boven-

staande cijfers in enkele dagbladen organi-

seerde VLD-Vivant in allerijl een persconfe-

rentie waarop ze voorstel lanceerde van een

door de overheid gefinancierde waarborgre-

geling voor commerciële initiatieven. De kos-

ten voor de Vlaamse overheid zijn 'beperkt'

tot de premie voor de verzekering van de

terugbetaling van 75% van het geleende

kapitaal. De investeerders dragen een risico

van 25%!

Laten we ons gelukkig prijzen dat in

Vlaanderen slechts 12% van de woongele-

genheden in de rusthuissector gecommercia-

liseerd is. Alle rusthuizen die de afgelopen

jaren abrupt hun deuren sloten, waren com-

mercieel. 

Een 'terugtredende overheid' in deze branche

zet de poorten wagenwijd open voor com-

mercialisering. Dat er hier voldoende rek voor

is, bewijzen Wallonië en Brussel met respec-

tievelijk 50% en 80% commerciële initiatie-

ven.

Het grootste vraagteken bij dit alles blijven

echter de zorgtekorten. Hoe groot zijn de

wachtlijsten? We moeten het antwoord

schuldig blijven bij gebrek aan een degelijk

wachtlijstbeleid. Vandaag bijkomende bud-

getten vrijmaken om de demografische druk

op het zorgaanbod te verlichten, is een con-

ditio sine qua non. 

Regeren is niet alleen vooruitzien!
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